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В работе анализируется температурный эффект фрикционной подобласти в аспекте общего струк-

турно-энергетического анализа закономерностей эволюции трущихся поверхностей. В соответствии 

с тепловой динамикой трения, коэффициент трения (и интенсивность износа) фрикционных пар — 

однозначные функции максимальной температуры поверхности трения, которая является интеграль-

ным фактором, отражающим обобщённо параметры процесса трения. В рамках предлагаемого метода 

трибоэргодинамики оценка коэффициента трения осуществляется по величине скрытой (потенциаль-

ной) энергии. Эта энергия однозначно и интегрально характеризует истинное структурное состояние 

элементарной трибосистемы. Общий структурно-энергетический анализ эволюции контакта трения 

показывает для начальной области совместимости условие равенства потенциальной и кинетической 

составляющих внутренней энергии приспособившегося объёма трения (элементарной трибоси-

стемы). Поэтому величина коэффициента совместимого трения зависит не только от уровня накоп-

ленной потенциальной энергии, но и температуры объёма трения. Увеличение кинетической компо-

ненты плотности внутренней энергии этого адаптивного объёма приводит к понижению структурной 

компоненты плотности внутренней энергии и это влияет на понижение коэффициента трения, то есть 

на понижение сопротивления трению. Стационарность равновесного состояния адаптивного объёма 

трения зависит от окружающих его тепловых (температурных) полей, что является практическим фак-

тором управления фрикционных характеристик процесса трения. 
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Abstract 

In the article, the author analyzes the temperature effect of the frictionality subdomain and the principle of 

summing the friction temperatures in the aspect of the general structural-energy analysis of the laws of the 

evolution of the rubbing surfaces. In accordance with the thermal dynamics of friction, the coefficient of 

friction (and the intensity of wear) of friction pairs are unambiguous functions of the maximum temperature 

of the friction surface, which is an integral factor that generally reflects the parameters of the friction process. 

Within the framework of the proposed method of triboergodynamics, the coefficient of friction is estimated 

by the value of the latent (potential) energy. This energy uniquely and integrally characterizes the true struc-

tural state of an elementary tribosystem. The general structural-energy analysis of the evolution of the friction 

contact shows for the initial region of compatibility the condition of equality of the potential and kinetic 

components of the internal energy of the adapted friction volume (elementary tribosystem). Therefore, the 

value of the coefficient of compatible friction depends not only on the level of accumulated potential energy, 

but also on the temperature of the friction volume. An increase in the kinetic component of the internal energy 

density of this adaptive volume leads to a decrease in the structural component of the internal energy density 

and this affects a decrease in the coefficient of friction, i.e., to reduce the friction resistance. The stationarity 

of the equilibrium state of the adaptive friction volume depends on the thermal (temperature) fields surround-

ing it, which is a practical factor in controlling the frictional characteristics of the friction process. 

Keywords: friction, deformation, evolution, compatibility, energy, heat of friction, friction temperatures, 

friction coefficient, frictionality, antifriction.  
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